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מהפה  היוצא  דיבור  בכל  לדקדק 
שיהיה על טהרת האמת !

נלמד מהפסוק: "והעתירו לה' אלוקיכם" (פרק 
י-יז)

מדוע אמר פרעה "והעתירו" בלשון רבים? ביאר הרמב"ן: "כי כן 
יאמר פרעה בכל פעם דרך מוסר, כי יודע פרעה כי משה הוא המעתיר, 
כי כן אמר לו: "למתי אעתיר לך" "והעתרתי אל ה'" "אפרוש כפי אל 

ה'", כי לא ידבר [משה] בזה לשון רבים, שלא יוציא שקר מפיו.

רבינו  משה  דקדק  כמה  עד  הרמב"ן,  מדברי  למדים  נמצאנו 
בדיבורו שיהיה על טוהר האמת. שכן, אף כי מדרך הענוה לייחס 
את מעשה עצמו בלשון רבים, ואם כן, משה העניו מכל אדם היה 
יכול להכליל עצמו בלשון רבים ולומר "והעתרנו אל ה'", אעפי"כ 
הקפיד משה שלא לסטות במשהו מדקדוק האמת, ואמר בלשון 

יחיד "והעתרתי" כפי שכך היה באמת.

הדבק במדת האמת ומי שכל פעולותיו מכח האמת, הצלחתו 
מרובה ורב כוחו לעמוד כנגד אויביו. מצינו זאת אצל נח, אשר 
במשך מאה ועשרים שנה בנה את התיבה, אף שהיה ללעג ולקלס 

בעיני העם. מהיכן שאב כוחות כבירים כאלו להשאר איתן בדעתו 
כצור חלמיש ולא להתפעל ולהרתע מ'העולם'?

מבאר רבינו הגרא"מ שך זצ"ל שהיה זה מכח האמת ששמע מפי 
וכאשר האמת ברורה, אין  "הנני משחיתם את הארץ",  הקב"ה 

שום דבר בעולם שיכול לגרום רפיון כלשהו למכיר בה!

הנה כי כן, למדנו מה רב ועצום כח האמת! והיה בעל חידושי 
הרי"ם דורש: "ויחי יעקב בארץ מצרים" - במדת האמת, שמסמל 
יעקב, אפשר לחיות אף בעתות ה"מצרים" [=מלשון מיצר] הקשים 

ביותר...

טעם  מה  זצ"ל  ממודז'יץ  שאול  רבי  הרה"צ  בשם  ואומרים 
דגים שבים אומרים את הפסוק (תהלים קיז) "ואמת ה' לעולם". 
כמבואר בגמרא (פסחים קיח:). מה ראו לשבח את הקב"ה דוקא 

במדת האמת?!

אלא משום שדרכם של הדגים להיות מכוסים מעיני בני אדם 
ולכן לא שולט בהם עין הרע כידוע. וכל ענין השקר קיים רק 
לעיני בני אדם, אבל בחדרי חדרים שאין לאדם את מי לרמות 
הריהו נוהג כפי שהוא באמת, ולכן הדגים שמכוסים מעיני האדם 

ראויים הם לשבח את ה' במדת האמת.



מצוה,  מעשה  כל  לעשות 
חסד והטבה לזולת, בזריזות !
נלמד מהפסוק: "ושמרתם את המצות" 

(פרק יב-ז)
ודרשו חז"ל במכילתא: רבי יאשיה אומר אל תקרא 
כן, אלא ושמרתם את ה"מצוות", כדרך שאין מחמיצין 
את המצה, כך אין מחמיצין את המצוה, אלא אם באה 

מצוה לידך עשה אותה מיד.

כידוע, "יציאת מצרים" היא ה"מחייב" הגדול שלנו 
לשיעבודינו להקב"ה בקבלת עול תורה ומצוות, וא"כ 

נפרד  בלתי  חלק  היא  המצוות  בעשיית  הזריזות  גם 
משעבוד זה, שהרי ה"מחייב" הגדול הזה נעשה גם הוא 
דוקא בדרך הזו של "זריזות וחפזון" עד ש"לא הספיק 
בציקם להחמיץ", ללמדינו שכך היא סדר העבודה, 
לא בעצלות ורפיון, ולא "כמצוות אנשים מלומדה" 
אלא בהתלהבות ובשמחה, בכוונה ובמלוא הזריזות! 
ולכן מובן, שבדיוק מאותה סיבה שאין מחמיצין את 
ה"מצה", כך גם אין מחמיצין את ה"מצוות" שהרי 

טעם אחד לשניהם.

במיוחד  כבידות.  ותנועותיו  עצל  מטבעו  אדם 
כשהדבר נוגע לעשיית מצוות, כידוע, וכפי שציין זאת 
הרמח"ל זצ"ל (במסילת ישרים - פרק ט) ואלו דבריו: 
המנוחה  בקשת  הוא  הזריזות  להפסד  הגורם  "כי 
בתשלום  העידונים  ואהבת  הטורח  ושנאת  הגופנית 

כל תנאיהם".

"אדם כזה" - כותב הרמח"ל - "וודאי תכבד עליו 
העבודה לפני בוראו כובד גדול. כי מי שירצה לאכול 
בלא  שנתו  ולישון  והמנוחה,  הישוב  בכל  אכילותיו 
טורח, וימאן ללכת אם לא לאיטו, הנה יקשה עליו 
בסעודתו  לקצר  או  בבוקר,  כנסיות  לבתי  להשכים 
מפני תפלת המנחה בין הערבים, או לצאת לדברי 
מצוה אם לא יהיה העת ברור. כל שכן למהר עצמו 

לדבר מצוה"... עכ"ל.

אבל זו הרי תכלית האדם בעולמו - לכוף את יצרו 
הטבעיים,  והקשיים  ה"עיכובים"  כל  על  ולהתגבר 
ולזרז עצמו הן למצוות שבין אדם למקום והן בענייני 
להטיב  כדי  יצרו  את  לכוף   - לחברו  אדם  שבין 
לזולתו, כי זה כל האדם, אף שקשה ולא נח לו מצד 

טבעו ה"אנוכי" והעצל.

ואכן אמרו חז"ל: "רצה הקב"ה לזכות את ישראל 
ובמיוחד כאשר  ומצוות".  לפיכך הרבה להם תורה 
מתרבה  שאז  ונסיונות,  בקשיים  מלווים  המצוות 
ו"יפה  אגרא".  צערא  ד"לפום  שיעור  לאין  השכר 
התכלית  ועיקר  בצער".  שלא  ממאה  בצער  אחת 
יתברך.  רצונו  ורצונותיו למען  שישבור אדם טבעו 
וזה הענין של "מצוה בו יותר מבשלוחו". כפי שפירש 
רש"י (קידושין מא.). וזה גם הענין של "גדול המצווה 
(קידושין  ועושה"  מצווה  שאינו  ממי  יותר  ועושה 
עליו  ומקשה  מפריעו  השטן  שהמצווה,  לפי  לא.), 
כפי  היצר,  כפיית  יותר  בזה  ויש  המצוה,  לעשות 

שפירש שם הריטב"א.

התורה,  קבלת  ממעמד  למדנו  זה  יסוד  ובאמת 
כגיגית".  הר  עליהם  "כפה  של  בדרך  כידוע  שהיה 
"לכפות"  הוצרך  מדוע  פח.)  שבת  (תוספות  ומקשים 
י"ל,  אלא  ל"נשמע"?  "נעשה"  הקדימו  והרי  עליהם, 
להשי"ת  עבודתינו  שמהות  ללמדינו,  בא  גופא  דזה 
ורצונינו  היינו בשבירת טבעינו  היצר,  בכפיית  הוא 
גם בתוך כדי עשיית המצוות. שנדע כי אין עשייתינו 
מפני שאנו רוצים מטוב ונדבת לבנו, אלא מפני שכך 
רצון השי"ת שנעשה. וכל אדם חייב לכפות טבעו, 



לבטל רצונו ולשנות הרגלו, בשביל רצון בוראו.

ויש לדעת, כי כפיית היצר לקיום מצוות שייכת אצל גדולי עולם - אף 
בדרגתם הגבוהה - כמו אצל פשוטי העם. והם שיודעים להעריך את גודל 
הזכות והשכר שיש בזה. וכדוגמת מה שמצינו בגמרא על רבי זירא (מגילה 
כח.) ששאלו אותו תלמידיו: במה הארכת ימים? ואמר להם בין היתר: "ולא 
הרהרתי (בדברי תורה) במבואות המטונפות". אדם רגיל, כמובן לא רואה קושי 
מיוחד שלא להרהר שם בדברי תורה, אבל אצל האמוראים שהיו שקועים 
רק במחשבות של תורה, היה להם קושי עצום וכפיית היצר להפסיק להרהר 
בדברי תורה במקום שאסור. ובזה כפו את יצרם ורצונם לרצון השי"ת, ולכפיה 

זו ייחס רבי זירא את שכר אריכות ימיו.

ואמנם רבי זירא פירט שם עוד דברים שגרמו לאריכות ימיו. אבל מובא 
במבואות  הרהרתי  ש"לא  שאמר  שליט"א  קנייבסקי  חיים  רבי  הגאון  בשם 

המטונפות" זה הדבר הקשה ביותר מכל הדברים שפירט רבי זירא.

כח.)  (סוכה  המהרש"א  כן  ביאר  וכבר  שכתבנו.  כפי  ברור,  לכך  והטעם 
שהחידוש בזה שאף שהיתה התורה שגורה בפיו ובלבו, מכל מקום לא הרהר 
בה. וכן כתב ה"בן יהוידע", שבדרך הטבע כל חכם שהוא אדוק בתורה ימיו 
ולילות, יקשה עליו מאד לשמור עצמו שלא להרהר, ומוכרח שישגה בזה ויקרא 
"אנוס". וזהו שבחו שהצליח לא להרהר. (ואולם מהרשב"א (מגילה כח.) לא 

משמע שבזה היתה גדולתו, עיי"ש).

של  לפתחו  שהגיעה  מעניינת  שאלה  היצר"  "כפיית  של  זה  בענין  נוסיף 
מוכנים  והיו  ליהדות,  שהתקרבו  זוג  בני  על  שליט"א,  שטיינמן  הגראי"ל 
על  החיוב  המשפחה.  טהרת  או  שבת  המצוות,  משני  אחת  לשמור  בנתיים 
ואילו על "טהרת המשפחה" חייבים כרת בלבד,  חילול שבת הוא סקילה. 

איזו מצוה להעדיף?

הציג הרב שטיינמן את השאלה לפני הגרי"ש אלישיב זצ"ל, והכרעתו היתה 
שישמרו על טהרת המשפחה. ונימוקו עמו: "בקיום מצוה זו ישנה יותר "לכוף 

את יצרו", מה שמחשיב מאד את המצווה כולה ומעלה את דרגתה.

הזולת  של  כבודו  על  לשמור 
באשר הוא !

נלמד מהפסוק: "וירדו כל עבדך אלה אלי" 
(פרק יא-ח)

וכתב רש"י (מגמרא זבחים קב.): חלק כבוד למלכות, שהרי 
בסוף ירד פרעה בעצמו אליו בלילה,  ויאמר "קומו צאו מתוך 
עמי". ולא אמר לו משה מתחילה וירדת אלי והשתחוית לי. 
ישראל  בני  אל  "ויצום  הפסוק  על  חז"ל  אמרו  בזה  כיוצא 
ואל פרעה מלך מצרים" (ו-ג): אמר להם הקב"ה, היו נוהגים 
צריך  פי שאני  על  וחלקו כבוד למלכות, אף  כבוד,  [בפרעה] 

לעשות בו הדין.

לאור דברי חז"ל, הרי הדברים ק"ו - כותב הגה"צ 
יהודה לייב חסמן זצ"ל (בספרו אור יהל) - ומה אם לפרעה 
הרשע, מקפיד כך הקב"ה, לשמור על כבוד המלך - לחלוק 
לו כבוד. אדם מישראל, באשר הוא, על אחת כמה וכמה 

שיש לשמור על כבודו.

אי זהירות בכבוד הזולת - כותב הגאון רבי יעקב ניימן 
זצ"ל (בספרו דרכי מוסר) - באה מחוסר אמונה בה'! כי כל 
מי שהוא מאמין באמונה שלימה שהקב"ה ברא את העולם, 
והאדם הוא בחיר הבריאה ונברא בצלם אלוקים, איך לא 
שנברא  אדם  "חביב  חז"ל:  שאומרים  כמו  אותו.  יכבד 
בצלם". ומכל שכן ישראל "חביבין ישראל שנקראים בנים 
למקום" איך לא יכבד את בן המלך, ואם לא נוהגים כבוד 

זה בזה הוא פוגע במלך.

בזה מבאר הגר"י ניימן את הפסוק "ואהבת לרעך כמוך אני 
ה'". לכאורה תיבות אני ה' מיותרות! אלא לפי המתבאר אפשר 
לומר שהקב"ה אמר "ואהבת לרעך" מפני שברעך יש את ה', 
מפני שיש בכל אדם צלם אלוקים, וכשאתה אוהב את ריעך 
נמצא שאוהב אתה את הקב"ה, ובזה מובן מה שאומרים: 

"הסותר לועו של חברו כאילו סתר לועו של מעלה".



 - הסיפור  שולח  פותח   - בארה"ב  שהיתי  לאחרונה 

במהלכו התארחתי מספר ימים אצל משפחה יקרה ב'קרית 

יואל', שבעיירת 'מונרו'. במשך חיי יצא לי להתאכסן במקומות 

שונים, אך כאן מצאתי "שולחן ערוך" להכנסת אורחים ואודות 

כך ברצוני לספר. לדעתי אפשר ללמוד מהם כיצד לקיים את 

מצוות 'הכנסת אורחים', ואתייחס למספר נקודות מתוך מה 

שראיתי.

* * *

אורחים  לקבל  נוטים  אשר  שאנשים  לחשוב  נטיתי  תמיד 

לביתם, הם כאלה שהסיפור הזה זורם עם האופי שלהם. הרי אי 

אפשר לחנך אורחים כיצד להתנהג, חלקם הלא מעט טיפוסים 

לא ממש מסודרים, כך שקשה לצפות מאדם שמקפיד על סדר 

מוקפד לזרום עם אורחים מגוונים בבית.

אך כאן נכונה לי הפתעה: הבית בו התארחתי מטופח ומסודר 

בקפידה. בכל מרחביו הלא קטנים לא תמצאו נייר זרוק, לכלוך 

או קשקוש. הכיורים מצוחצחים, והפח במטבח לעולם לא עולה 

על גדותיו. הכל מתוכנן בקפידה, לכל חפץ - מקום, וכל נישה 

ידם לפני עשרות  מנוצלת עד תומה. הבית המהודר הוקם על 

שנים, והם השקיעו בו את נשמתם. חבל שאני לא יכול להציג 

תמונה של הבית, כדי שתראו על מה אני מדבר.

ואילו האורחים? כל מיני טיפוסים, חלקם בעלי מראה מוזנח 

אותם  ראיתי  לצורתם.  תואמת  הסביבתית  שהתנהגותם  מעט 

ולא   - מלכלכים  להחזיר,  שוכחים  וכמובן   - חפצים  מוציאים 

מעלים על דעתם לנקות אחרי עצמם.

זה הפליא אותי: התקשיתי לקלוט איך בעלי הבית המטופח 

כל כך לא "מתפוצצים" מהתנהגות שהיא בהיפך גמור לטיבם 

ואופיים!...

* * *

10:30 בלילה.

אני יושב לצדו של בעל הבית ושומע דפיקות מכיוון הדלת. 

הוא ממהר לאינטרקום וקורא: הבית פתוח, אפשר להיכנס!

נכנס מי שנכנס. "אז אפשר לישון כאן?" הוא שואל. "בהחלט" 

מגיעה התשובה. "החדרים מלאים אז תישן בסלון". בעל הבית 

מצביע על כורסה רחבה שיכולה להיפתח למיטה. האורח ניגש 

אליה במהירות כדי למנוע טרחה מהמארח, אך זה לא נותן לו 

לעבוד. נוטל את שבעים שנותיו פלוס, מתכופף, מושך בחזקה 

ופותח עבורו את הכורסה. לאחר מכן נפנה להביא לו כלי 

מיטה.

זה הפליא אותי: גם עשרות שנים של קיום מצוות הכנסת 

אורחים, לא שחקו אצלו את ההתלהבות הראשונית!...

* * *

מאידך גיסא, היה דבר שהתקשיתי תחילה להגדיר אותו.

מצד אחד הם פותחים עבורך את הבית כולו. ארונות המטבח 

- המלאים והגדושים בסגנון אמריקאי אופייני - פתוחים עבורך 

24 שעות ביממה.  אך מצד שני מודיעים לך מראש שהאירוח 

אינו כולל מזון מבושל (אל דאגה; את המזון המבושל מספקת 

ומכובד למדי). מצד אחד הם  הקהילה המקומית באופן עשיר 

מקבלים אותך כפי שאתה, ומצד שני אין להם בעיה להעיר - 

מבוגרים שממהרים  זוג  למצוא  ציפיתם  בקיצור: אם  כשצריך. 

למלא אחר כל גחמה של אורח - אז טעיתם...

זה לא כל כך הסתדר עם ה"אובססיה" האין סופית שלהם 

'הכנסת  לנהל  להצליח  כדי  הסוד:  את  קלטתי  אז  אך  לארח, 

אורחים' בביתך לאורך זמן אתה חייב להיות אסרטיבי, שכן אם 

לא - אזי האורחים הראשונים יקבלו מעבר למה שמגיע להם, 

והאורחים הבאים פשוט לא יוזמנו... אתה תתעייף, ובסופו של 

דבר האורחים רק יפסידו מכך. אז הם מתנהגים באסרטיביות 

בריאה. לא נלחצים מנוכחות אורחים, וודאי שלא מכאלו בעלי 

ציפיות מוגזמות.

ומעבר,  מעל  נתינה  בין  לשלב  היכולת  אותי:  הפליא  זה 

להצבת גבולות ברורים ומכובדים שיאפשרו את המשך אותה 

נתינה!

* * *

מכיוון שהמקום בעלון מוגבל, אוסיף רק עוד שני משפטים.

למרות השקפתם הצמודה ל"שיטה" של הרבי מסאטמאר זצ"ל, 

הם מסוגלים להכיל את הזולת - ולא מנסים "לכפות" עליו דבר. 

את  ישמרו  הם  "עבודה-זרה"  היא  "עברית"  בעיניהם  אם  גם 

התובנה הזו לעצמם...

כאשר תהינו באוזני בעלת הבית אודות הקרבתה לאורחים, 

פטרה אותנו במשפט אחד: "זה בדיוק מה שראיתי בבית של אבא 

שלי. ברגע שהשאנו את הילדים וראינו שהחדרים ריקים, ידענו את 

המוטל עלינו".

היית מעורב בסיפור שקשור לבין אדם לחבירו? שמעת ממקור ראשון?

ahavemet@012.net.il :ספר לנו עכשיו! פקס: 077-7671812 דוא"ל


